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Møde 9/20 i Studienævnet for Statskundskab og Samfundsfag 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tid: 30. november 2020, kl. 10.15 – 12.00 

Sted: Afholdt via Zoom 

 

 

Til stede 

Carsten Jensen (CJ), Rasmus Brun Pedersen (RBP), Vibeke Lehmann Nielsen (VLN) 

Lars Thorup Larsen (LTL), Peter Stounbjerg (PS), Kirstine Haurum Hansen (KHH), 

Rune Godske Bachmann (RGB), Simone Vestergaard Laursen (SVL) 

 

Endvidere deltog 

Ida Ravn Eriksen (referent), Susanne Vang, Rikke Haglund Nielsen, Kathrine Raagaard Niel-

sen, Anette Bech-Larsen (punkt 3) 

 

 

Dagsorden 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Godkendelse af referat 

3. Dispensationer og godkendelser 

4. Meddelelser 

5. Retningslinjer og plan B for vintereksamen 20/21 

6. Godkendelse af pensum til bacheloruddannelserne F21 

7. Fagudbud til efterårssemesteret 2021 

8. Drøftelse af førsteårsfrafald og fastholdelsesindsatser 

9. Eventuelt 

Referat 
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Ad 1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsordenen blev godkendt uden kommentarer. 

 

 

Ad 2. Godkendelse af referat 

Referatet fra møde 8/20 blev godkendt uden kommentarer.  

 

 

Ad 3. Dispensationer og godkendelser 

Punktet blev behandlet for lukkede døre. 

 

 

Ad 4. Meddelelser 

CJ orienterede om nedenstående punkter: 

 

4.1. Test af nyt Learning Management System – Brightspace 

Fra efteråret 2021 erstattes Blackboard af det nye system Brightspace på hele AU. Der vil i 

foråret blive kørt testforløb på International politik samt to kandidatseminarer, inden sy-

stemet introduceres for alle studerende forud for efterårssemesteret.  

 

4.2. Studiestartsgruppen 

LTL oplyste, at gruppen har indhentet data på et møde med Pol-intro instruktorerne. Det 

er deres vurdering, at det går fagligt godt med de nye studerende, men at den sociale del 

halter med en uklar social integration, hvor de nye studerende endnu ikke har fundet de-

res roller på holdundervisningen. Det blev også understreget, at det ikke er optimalt med 

hybridundervisning, hvor der undervises både fysisk og online samtidig.  

 

For så vidt angår hybridundervisningen planlægges det at invitere en oplægsholder fra 

CUL til at give et oplæg til koordinatorerne på de grundfag, der kører i foråret. Det er for-

målet, at få nye værktøjer til udvikling af undervisningen via Zoom, så også de stude-

rende, der sidder hjemme kan blive mere aktiveret.  

 

Et andet initiativ omhandler læsegrupperne, der roteres på 2. semester. Tutorerne skal 

genaktivers via et lille kursus, med henblik på at understøtte holdene og de nye grupper i 

det kommende semester.  

 

RBP bemærkede, at de studerende på Pol-intro lige har afleveret synopser. Normalt er der 

ca. 20 studerende, der vælger at skrive disse alene, men i år er der op mod 100 stude-

rende, der har valgt ikke af være del af en gruppe, hvilket er en markant ændring.  

 

4.3. Overflytning fra samfundsfag til statskundskab 

Det har hidtil været fast praksis, at studerende på bacheloruddannelsen i samfundsfag har 

taget Mikroøkonomi på tomplads for at opfylde kravene for overflytning til statskund-
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skab. Styrelsen har dog meddelt, at denne praksis er ulovlig, da kun fag bestået på fuld-

tidsuddannelser må tages i betragtning ved administrativ indskrivning. Dette betyder, at 

praksis ændres, og studerende vil ikke fremadrettet kunne overflyttes, hvis ikke de opfyl-

der kravet om Mikroøkonomi via en anden fuldtidsuddannelse. Studieadministrationen 

vil orientere de berørte studerende, der har tilmeldt sig Mikroøkonomi på tompladsord-

ningen i foråret 2021. De studerende skal fremover søge om optagelse på ny via Den Ko-

ordinerede Tilmelding, hvis de ønsker studieskift.  

 

Som tidligere drøftet i studienævnet arbejder instituttet på et fælles bacheloroptag på 

statskundskab og samfundsfag, hvilket vil imødekomme problemet med overflytning mel-

lem de to uddannelser.  

 

 

Ad 5. Retningslinjer og plan B for vintereksamen 20/21 

Med henblik på at imødekomme yderligere smittestigning i samfundet og derved en even-

tuelt nedlukning af universitet, skal hvert studienævn tage stilling til en alternativ plan for 

afvikling af eksamen i vinterterminen 2020/2021. Som bilag til punktet var fremsendt en 

sagsfremstilling med udkast til principper for omlægning af eksamen samt en indstilling 

til en mulig ændring af eksamen i Makroøkonomi. 

 

For nuværende arbejdes der ud fra den offentliggjorte eksamensplan med fysisk tilstede-

værelse. Studerende med særlige udfordringer i forbindelse med Covid-19 kan orientere 

sig på BSS FAQ’en, der vil blive opdateret med oplysninger om praktiske forhold ved ek-

samen samt om muligheden for udsættelse eller online mundtlige prøver.  

 

CJ oplyste, at hvis der lukkes ned for fysisk fremmøde på campus, vil prøver som ud-

gangspunkt skulle omlægges 1-til-1 fra onsite til online, hvilket kan gøres problemfrit på 

langt størstedelen af de berørte fag. Kun bachelorfaget Makroøkonomi vil være udfordret, 

da eksamen består af en skriftlig stedprøve i Flowlock uden hjælpemidler.  

 

Der er i samråd med den fagansvarlige stillet forslag om, at eksamen i Makroøkonomi 

omlægges til en skriftlig hjemmeopgave med alle hjælpemidler. Eksamensopgaven og be-

dømmelsen heraf vil i dette tilfælde blive tilpasset det nye eksamensformat.  

 

Studienævnet godkendte planen for en eventuel omlægning af vintereksamen 2020/2021.  

 

 

Ad 6. Godkendelse af pensum til bacheloruddannelserne F21 

Som bilag til punktet var fremsendt pensumlister til de bachelorfag, der udbydes i forårs-

semesteret 2021.  

 

LTL spurgte, om der er planer for revidering af indholdet i Mikroøkonomi på samme 

måde som det er sket i Makroøkonomi. CJ svarede, at faget pr. er uændret, men at det 

fremadrettet vil være naturligt også at opdatere faget. 
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PS bemærkede, at der i pensum til International politik er en mindre overskridelse af den 

fastsatte ramme, og CJ vil bringe denne kommentar videre til afdelingen. Han vurderede 

dog, at der er tale om så få sider, at det ikke giver anledning til yderligere handling. 

 

Pensum til foråret 2021 blev herefter godkendt af studienævnet. 

 

 

Ad 7. Fagudbud til efterårssemesteret 2021 

CJ oplyste, at den nye curriculumbaserede planlægning af efterårssemesteret så småt er 

gået i gang, og at der indsamles og registreres data til brug for skemalægning og planlæg-

ning af eksamensperioden i vinteren 2021/2022. Både skema og eksamensplan vil være til 

gængelige, når studerende skal tilmelde sig fag i maj 2021, og der vil blive informeret nær-

mere, når tilmeldingsperioden nærmer sig.  

 

Der planlægges med et maksimalt deltagerloft på 22 studerende på alle seminarer i både 

foråret og efteråret med henblik på fortsat at kunne afholde fysisk undervisning. Fordelin-

gen af seminarer til foråret 2021 viste, at de studerende i stor udstrækning stadig kan få 

deres ønskede fag med dette maksimale deltagerantal.  

 

 

Ad 8. Drøftelse af førsteårsfrafald og fastholdelsesindsatser 

Fakultetsledelsen besluttede i efteråret 2019, at førsteårsfrafald skulle udgøre et priorite-

ret indsatsområde i 2020, og der igangsættes nu en proces i både studienævn og Uddan-

nelsesforum med henblik på at tilvejebringe et idékatalog til uddannelsesnære fastholdel-

sesindsatser. Som bilag til punktet var fremsendt en sagsfremstilling, en oversigt over fra-

fald de seneste 5 år samt en analyse af frafaldet.  

 

CJ og PS har drøftet sagen og er overordnet enige om, at førsteårsfrafaldet ikke udgør et 

presserende problem på statskundskab og samfundsfag. Frafaldet på samfundsfag er fal-

det fra 25,6 % i 2017 til 8,1 i 2019, hvilket er en meget positiv udvikling. På statskundskab 

har tallet ligget jævnt mellem 12 – 14,9 % over de seneste fem år, og det vurderes, at der 

altid vil være et vist frafald på uddannelserne.  

 

RGB er med i en arbejdsgruppe under Uddannelsesforum, der skal udarbejde et idekata-

log for fastholdelsesindsatser, og emnet vil blive fremlagt på et møde i Uddannelsesfor-

rum i februar 2021. 

 

Af specifikke indsatser på instituttet fremhæves blandt andet den nyligt nedsatte studie-

startsgruppe, hvis hovedformål er at arbejde med indsatser for en bedre studiestart. Dertil 

kommer planen for et fælles optag på bacheloruddannelserne, der skal sikre, at de stude-

rende, der vælger samfundsfag, ikke falder fra sidenhen. 

 

Studienævnet drøftede kort antallet af tutorer og det engagement, der er for at give de nye 

studerende en god start på uddannelserne. Yderligere blev læsegruppearbejdet og den 
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store forsker-kontakt med meget vejledning og feedback fremhævet som positive tiltag, 

der øger de studerendes tilknytning til studiet. 

 

 

Ad 9. Eventuelt 

9.1. Studienævnsmøde i januar 

CJ oplyste, at fagudbuddet til efteråret 2021 skal godkendes i januar, hvorfor der planlæg-

ges et studienævnsmøde den 21. Der vil blive sendt en indkaldelse ud inden jul. Det nye 

studienævn tiltræder i februar, og det er endnu ikke besluttet, om der skal holdes et sepa-

rat konstituerende møde.  

 

 

 

Mødet sluttede kl. 11.15 

 

 

Carsten Jensen 

Studieleder 

   /Ida Ravn Eriksen 

   Studienævnssupporter 


